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چمن رخ ، خیر آبادی ، دلخوش ، کاوه ، حسنی ، یزدانی ، محمدی ، ایزانلو ،   آقایان :  اعضای حاضر در جلسه

 وصالی ، صفرزاده 
   شاکری محروقی ، رشیدی ، قدوسی ، خانم ها :

 دستور جلسه: 

 صنعت  این توسعه جهت  دستی صنایع  و فرش حوزه  اقتصادی  فعالین پیشنهادات و  موضوعات بررسی     -1

 مشروح مذاکرات 

به ریاست جناب آقای چمن رخ واکثریت اعضاء در    1403/ 01/09شنبه 5روز 10:00اولین جلسه کمیسیون فرش ، هنر و صنایع دستی ساعت 

 محل سالن جلسات اتاق بازرگانی برگزار گردید .  

در ابتدا جلسه جناب آقای چمن رخ رئیس محترم کمیسیون فرش ، هنر و صنایع دستی اتاق ضمن خوشامدگویی به اعضاء حاضر به بیان نقش  

  و ماهیت  اتاق بازرگانی به عنوان پارلمان بخش خصوصی  اشاره نموده که در تصمیم گیری و تنقیه قوانین مشارکت داشته و از این رو شورای 

و بخش خصوصی به عنوان ابزاری کارآمد در احصاء و بررسی مشکلات فعالین اقتصادی و انعکاس آن در سطح استانی و ملی    گفتگوی دولت

  نقشی ویژه و کلیدی دارد .  در ادامه کمیسیونهای تخصصی اتاق بازرگانی استان را به عنوان بخشی حائز اهمیت در بدنه اتاق دانسته که با 

د می تواند توان و قدرت لابی گری و مذاکره هدفمند جهت پیگیری و موشکافی مشکلات و مسائل را در تمامی حوزه  حضور افراد خبره و کارام 

ضور  ها ایجاد نماید . در ادامه از ایجاد سه کارگروه مطابق با عنوان کمیسیون مذکور خبر دادند که به موجب فعالیتهای آتی کمیسیون  و با ح 

 فرش ، هنر و صنایع دستی ایجاد و برگزار خواهد گردید .    افراد متخصص هر حوزه اعم از 

ا  در ادامه از تمامی اعضاء درخواست نمودند تا مشکلات و بالطبع آن پیشنهادات خویش را در راستای شناسایی موانع موجود این حوزه بازگو ت

 در قالب مصوبات جلسه پیگیری لازم  در جلسات آتی بعمل آید .

در ادامه سرکار خانم محروقی معاونت محترم مجامع و شوراها اتاق با ابراز خرسندی از شروع به کار کمیسیون مذکور ، خواستار حضور موثر  

  ه حوزه اعضاء به منظور ارائه پیشنهادات سازنده در واکاوی مشکلات و مسائل موجود در این حوزه گردیدند . ایشان بیان داشتند با عنایت به اینک

های تخصصی کمیسیونها و به ویژه شورای گفتگو دولت و بخش خصوصی از جمله ارکان سازنده و کارآمد در بدنه اتاق بوده که می تواند  

نقشی سازنده در شناسایی و احصاء موانع موجود باشد . در ادامه از ضرورت ایجاد تشکلها به ویژه تشکل فرش به ایراد سخن پرداخته و این  

عطفی در پیشبرد اهداف ، شناسایی و رفع موانع در حوزه های مختلف  با همکاری فعالان این حوزه از جمله صنعت فرش و..دانستند    مهم را نقطه 

 و از ثبت دو تشکل اتحادیه صادرکنندگان و خانه معدن در مجموعه اتاق بازرگانی استان خبر دادند . 

 بسمه تعالی



جناب آقای خیرآبادی تولید کننده و عضو محترم هیات مدیره اتحادیه صنف فرش خراسان شمالی ضمن بیان مشکلات عدیده در حوزه فرش  

  استان ازجمله عدم تمرکزگرایی بر مقوله فرش ، تبلیغات ،عدم همکاری دستگاهها و به ویژه بانکهای استان در خصوص ارائه خدمات و تسهیلات 

بر همکاری متقابل ارگانهای مختلف در رشد و توسعه این مهم تاکید کردند و خواستار  توجه بیش از پیش رسانه ها از جمله     در این حوزه ، 

 صدا و سیمای استان با محوریت معرفی محصولات صنایع دستی استان از جمله فرش گردیدند . 

جناب آقای یزدانی از تولید کنندگان محترم  فرش ترکمن  دو مشکل عدیده فرش را در استان شامل عدم صادرات مستقیم این کالا از خراسان  

دف از  شمالی و عدم بازاریابی عنوان نموده و بیان داشتند با توجه به اینکه فرش ترکمن ) فرش ابریشم ، گلیم ( جایگاه خوبی را در بازارهای ه

  مله اروپا داشته خواستار ورود کمیسیون مذکور در بحث بازاریابی و شناسایی بازارهای هدف این محصول و تبلیغات رسانه ای برای شناسانده ج

  ن امر جایگاه واقعی آن در بازارهای داخلی و خارجی گردیدند .  ایشان با بیان اینکه فرش ترکمن کمترین نرخ را نسبت به سایر استانها دارد ای

افته به را نشات گرفته از عدم آشنایی تولید کنندگان با بازار دانستند در این راستا خواستار  ارائه کاتالوگ و معرفی نوع  نقش و مفهوم دست ب

یغات  مشتری توسط تولید کننده شدند . در ادامه با تاکید بر اینکه فرش ارزش افزوده بالایی را در بین محصولات استان داراست خواستار تبل

 هدفمند در این کالا گردیدند .  

 

جناب آقای دلخوش کارشناس محترم صنایع دستی اداره میراث فرهنگی استان با تاکید بر اینکه می بایست تعریف ویژه و تخصصی در حوزه  

ته  صنایع دستی صورت پذیرد از ضرورت این مهم به واسطه تغییر نگرش صنعتگران و فعالان این بخش با توجه به نیاز بازار به ایراد سخن پرداخ

تای روئین به واسطه تعدد صنعتگران این حوزه در تولید چادرشب خواستار ثبت جهانی آن به عنوان روستای ملی چادرشب گردیدند .  و از روس

از این رو وفاق و همدلی بین سازمانها ذی ربط و فعالین این حوزه را موجب ایجاد تحول بنیادی در شناساندن ظرفیت ها و قابلیت های این  

و جهانی دانستند . ایشان در ادامه بر ضرورت نگاه ویژه  متولیان امر به بحث  زنجیره ارزش فرش استان ، خوشه ها ،    صنعت در سطح ملی 

 بسته بندی ، بازاریابی و فروش محصول در جهت ارتقاء جایگاه فرش و صنایع دستی استان گردیدند . 

تان  جناب آقای کاوه تولید کننده محترم پارچه دست باف در این جلسه خواستار توجه ویژه متولیان امر به تولیدات صنایع دستی به ویژه فرش اس

رائه  ا  و شناساندن آن به مخاطبان )داخل و خارج( در قالب تهیه هدایا از منسوجات دستی استان گردیدند .در ادامه از ایجاد هتل بوتیک به منظور

  نمونه محصولات تولیدی و آشنایی افراد و به ویژه میهانان خارج استانی جهت معرفی و ارائه محصولات استان شدند  و از دغدغه فعالان این 

اد  حوزه در تهیه مواد اولیه و مرغوب در تولید محصولات این حوزه پرداخته و خواهان شناسایی کارخانجات استانهای همجوار به منظور تهیه مو

 اولیه و در دسترس صنعتگران این بخش گردیدند . 

جناب آقای وصالی مدیرعامل محترم شرکت وصال شقایق روئین نیز در این جلسه بر دغدغه مندی تولید کنندگان در تهیه مواد اولیه مرغوب  

  تاکید نموده و از کارهای انجام گرفته در حوزه فعالیت خویش در تولید محصول با کیفیت به ایراد سخن پرداختند در ادامه بر ضرورت تسهیل 

به بازارهای بین المللی به ویژه در بحث نحوه ارسال مرسولات و تحویل به هنگام آن و رضایتمندی مشتریان و تقویت حضور مستمر  دستیابی 

 فعالان این حوزه در نمایشگاه های خارجی جهت عرضه و شناسایی کالاهای تولیدی را از سوی متولیان امر خواستار گردیدند .  

صادرات فرش از جایگاه خوبی در بازارهای بین المللی برخوردار    70جناب آقای صفرزاده نماینده محترم سازمان صمت با بیان اینکه در دهه  

  بوده عوامل مختلفی از جمله تحریم ، بحث تعهدات ارزی ، تغییر سلیقه مشتریان ، هزینه بالای تولید و.. را  سبب کمرنگ شدن جایگاه صنعت 

...در بازارهای بین المللی دانستند . در این راستا به منظور حضور موثر و مطلوب فعالان این عرصه در بازارهای جهانی با تقویت حضور  فرش و

زم  فعالین این عرصه در نمایشگاههای داخلی و خارجی ، تقویت تشکلها و....گردیدند . ایشان بیان داشتند حمایت از این صنعت در استان  مستل

ری دستگاههای ذی ربط از جمله سازمان صمت و وزارتخانه مطبوع و اتاق بازرگانی استان با پذیرش هیات های تجاری و معرفی تولیدات  همکا 

 استان در این حوزه با دعوت از ایشان و همچنین تقویت تشکلها امکان پذیر خواهد بود . 



سرکار خانم شاکری فعال محترم حوزه فرش ضمن ارائه مشکلات عدیده تولید کنندگان و صنعتگران  به عدم وجود طراحان تخصصی این  

ام  حوزه در استان اشاره نموده و همچنین از شناسایی بازارهای هدف و نیاز بازار به عنوان عاملی مهم در توسعه و رشد این صنعت در استان ن

 بردند . 

جناب آقای محمدی رئیس محترم اتحادیه صنف فرش استان نیز بر لزوم حمایت دستگاههای ذی ربط از تولید کنندگان تاکید نموده و خواستار  

ایجاد نمایندگی دائمی در مکانی مشخص با همکاری شهرداری و ...جهت معرفی محصولات تولیدی )فرش ..( استان گردیدند . همچنین بحث  

مناسب بافندگان بر مواد اولیه مرغوب را مهم دانسته که نیازمند ایجاد کارخانه ریسندگی در استان بوده و وجود کارگاههای    تولید و دسترسی

 رنگرزی به واسطه نقش پررنگ آن در زنجیره تولید را در استان حائز اهمیت  ارزیابی نمودند . 

از   از رشته های تخصصی این دانشگاه ، هدف اصلی  جناب آقای حسنی رئیس محترم دانشکده هنر دانشگاه بجنورد ضمن معرفی اجمالی 

صنایع دستی )فرش( را تربیت نیروی کارآمد طراح فرش برای شناسایی نیاز بازار جهت ارتقاء فرش و صنایع دستی در  پذیرش دانشجو در رشته  

استان عنوان داشتند و بیان داشتند هدف ، جذب نیروی بومی و تربیت متخصصین این رشته در استان جهت رشد و توسعه این صنعت می باشد  

ه بازخورد مناسبی را در جذب و پذیرش در استان نداشته ایم . همچنین از پذیرش دانشجو در مقطع کارشناسی  که علیرغم ایجاد این رشته متاسفان

ارشد در رشته صنایع دستی در این دانشگاه در سال آتی خبر دادند و ابراز داشتند امیدوار هستند تا همکاری مساعدی از سوی متولیان جهت  

ر ادامه پیشنهاد نمودند دانشگاه می تواند در زمینه مطالعات پژوهشی ) شناسایی بازار هدف ، نیاز بازار در  ایجاد این مهم صورت پذیرد . ایشان د

  بحث طراحی و..(  به عنوان بازوی علمی با کمیسیون همکاری لازم را داشته باشد . در این راستا همکاری و همگرایی بین صنعتگران استان و 

نسته که می بایست بدان توجه ویژه ای گردد . در ادامه از اعضاء دعوت نمودند تا بازدید از مجموعه دانشکده  دانشگاه را امری مهم و ضروری دا

است  هنر بواسطه فعالیتهای صورت گرفته در این خصوص بعمل آید . ایشان بیان داشتند اتاق بازرگانی استان می تواند در خصوص نیاز بازار درخو

عت را برای تربیت نیروی ماهر و متخصص به دانشگاه اعلام نماید . و از وجود مرکز آموزشهای آزاد در محل  ایجاد رشته های تخصصی این صن

دانشگاه جهت بهره مندی نیاز فعالان این بخش جهت ارتقاء اموزشی با حضور اساتید مجرب خبر داده که در صورت اعلام اتاق بازرگانی این  

 نیاز را می تواند مرتفع سازد . 

جناب آقای ایزانلو عضو محترم اتحادیه صنایع دستی و مدیر عامل شرکت تعاونی ارغوان بجنورد نیز مشکل عدیده را در فروش محصولات  

تولیدی  و تعهدات ارزی در بحث صادرات عنوان نموده و حمایت سازمانها و ادارات استان را بویژه در بحث تهیه هدایا از دست بافته های  

خواستار شدند و در این خصوص بیان داشتند می بایست رسانه ها و صدا و سیما جهت ارتقاء سطح آگاهی جامعه هدف و معرفی  تولیدی استان  

و  این محصولات ورود یافته و تمرکز گرایی و نگاه مسئولانه را بر این مهم ابراز دارد . ایشان در جهت حمایت از فرش استان پیشنهاد تهیه  

در حوزه فرش و صنایع دستی  جهت ارائه این محصولات و همچنین ایجاد درگاهی برای بخش فروش با همکاری    ایجاد وب سایتی تخصصی 

 تمامی متولیان امر با همکاری کمیسیون مذکور گردیدند .  

جناب آقای کریمی عضو محترم هیات رئیسه اتاق نیز با تاکید بر تقویت تشکلها از ضرورت ایجاد تشکل فرش در زیر مجموعه اتاق بازرگانی  

این    به ایراد سخن پرداخته و ابراز داشتند این مهم می تواند در بحث صادرات تولیدات نقش مهم را ایفا نماید و خواهان حضور حداکثری فعالین 

 ه جهت عضویت در اتاق و ایجاد تشکل شدند و از حمایت اتاق استان در این خصوص خبر دادند .  عرص

در ادامه جناب آقای چمن رخ با بیان جمع بندی نهایی از پیشنهادات اعضاء حاضر از پیگیری موضوعات و مسائل مرتبط با حوزه فرش با  

نمایندگان محترم استان اشاره نمودند و بیان داشتند در جهت حمایت از فرش استان ضمن ارسال مکاتبه با سازمان صدا و سیمای استان جلسه  

تشکیل کمیسیون مذکور با ایشان در محل اتاق بازرگانی و طرح موضوعات مرتبط و تولید برنامه و همکاری اتاق در این زمینه     ای به واسطه

تای  برگزار گردد . در ادامه از ایجاد نمایشگاه دائمی به ویژه بخش فرش در محل این مجموعه در آینده نزدیک خبر دادند . همچنین در ثبت روس

ن روستای ملی چادرشب خواستار ارائه اطلاعات تکمیلی  از سوی اداره کل میراث فرهنگی استان شدند جهت طرح و پیگیری  روئین به عنوا 

موضوع در سطح ملی گردیدند . همچنین در بحث تاسیس و ایجاد هتل بوتیک بمنظور معرفی دست بافته ها به مخاطبان از برگزاری نشست  

تی ، گردشگری( اداره میراث فرهنگی استان در آینده نزدیک خبر دادند . همچنین از ارسال و مکاتبه  با  با معاونت های )میراث ، صنایع دس



ادارات و بانکها در خصوص تهیه هدایا و سوغاتی از سوی کمیسیون صنایع دستی اتاق به ایراد سخن پرداختند . و موضوع مدیریت صادرات را  

   DHLکه  نماینده   PDE در مباحث نمایشگاهی به عنوان دستورکار جلسه آتی قلمداد نمودند . در خصوص اراسل مرسولات صادراتی از پست  

از تحریم به اسم   ایران می باشد و بعد  تواند مورد توجه     PDEدر  با توجه به ضریب امنیت بالا می  در کشور  فعالیت دارد یاد نموده که 

صادرکنندگان قرار بگیرد .در ادامه از پیگیری موضوع تامین مواد اولیه در حوزه های مختلف این صنعت توسط کارگروه صنایع دستی ذیل  

د . ایشان در خصوص اعزام هیات های تجاری از حمایت سازمان توسعه تجارت به واسطه ارائه ردیف و بسته حمایتی  کمیسیون مذکور خبر دادن 

بر  اشاره نموده و در این زمینه از پیگیری های بعمل آمده خبر دادند .  و از سایت مجازی نمایشگاهی بصورت دو زبانه توسط اتاق بازرگانی خ 

اتاق می توانند محصولات ارائه شده در بحث فرش و.. به سراسر جهان معرفی نماید و بیان داشتند  اطلاعات    دادند که با پتاسیل تبلیغاتی

تکمیلی متقابلا اعلام می گردد . در بحث صدور شناسنامه فرش بعنوان اولین اتاق طی صدور مجوزات لازم از سوی اتاق ایران  و طی آموزش  

د . ایشان در  ادامه به همکاری متقابل کمیسیون صنایع دستی اتاق  با دانشگاه هنر استان در زمینه های  های مورد نیاز بزودی آغاز بکار میکن

 مختلف هنر )تجسمی ، صنایع دستی ، فرش و..( تاکید نمودند . در پایان مصوب گردید : 

 

 مهلت  پیگیری شرح  ردیف 

با صدا و   1 از ظرفیت حوزه فرش ،صنایع دستی  مکاتبه  به منظور اطلاع رسانی مناسب  مقرر گردید 

سیمای استان اقدام گردد  همچنین برگزاری نشست مشترک با صدا و سیما جهت ارائه و معرفی دست  

 بافته ها در قاب رسانه ای و تبلیغاتی انجام شود.

 

 کمیسیون  

فرش ، هنر  

صنایع  و 

 دستی 

 

تهیه   2 استان جهت  بانکهای  و  ادرات  با  مکاتبه  استان  دستی  از صنایع  به جهت حمایت  مقرر گردید 

 سوغات و هدایا از محل تولیدات صنایع دستی استان اقدام گردد.

 کمیسیون

فرش ، هنر  

و صنایع  

 دستی 

 

جایگاه هنر در استان نسبت به  مقرر گردید با توجه به رویکرد کمیسیون فرش ،صنایع دستی و هنر به  3

بازدید از دانشگاه هنر بجنورد با هدف معرفی ظرفیت های اتاق بازرگانی و کمیسیون مذکور برنامه  

 ریزی نماید.

 کمیسیون

فرش ، هنر  

و صنایع  

 دستی 

 

مقرر شد با توجه به عدم وجود هتل بوتیک در استان خراسان شمالی کمیسیون نسبت به ایجاد زیر  4

 ساخت و مکاتبات در این خصوص برنامه ریزی و اقدام نماید. 

 کمیسیون

فرش ، هنر  

و صنایع  

 دستی 

 

5  

حوزه   نیمحصولات ا د یو مرغوب در تول  هیمواد اول  هی تهمقرر شد کمیسیون  رایزنی های لازم جهت  

 را نماید. همجوار  یکارخانجات استانها  ییشناسا و

 

 کمیسیون

فرش ، هنر  

و صنایع  

 دستی 

 

چادرشب    دیتول  یثبت جهانمقرر شد اداره کل میراث فرهنگی ، صنایع دستی و گردشگری نسبت به    - 6

 اقدام نماید   نیروئ یروستا

اداره کل 

میراث 

فرهنگی و  

 گردشگری

 



 


